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Redukci ja elekt r i čne energi je
Izredno slaba situacija v preskrbi električne energije, ki je dosegla svoj višek v av

gustu, je pustila dolgotrajne posledice tudi na delu in življenju našega podjetja.
Izpad proizvodnje električne energije je  nastal zaradi slabe hidrološke situacije v 

avgustu, predvsem pa zaradi stalnih »havarij« v termo elektrarnah. Problem proizvodnje 
električne energije pa ni le kratkotrajen problem, temveč bo prisoten tudi v naslednjih letih 
—  vse do leta 1977, ko bi naj začele obratovati nove, večje kapacitete. Najresnejšo krizo 
na tem področju pričakujemo pravzaprav v letih 1974, 1975 in 1976. ■ y

tuaciji niso utrpele kakšne 
škode.

Na področju osebnih dohod
kov se je  sekretariat CK ZK 
Slovenije zavzel za t°> da če bi 
prišlo do zm anjšanja osebnih  
dohodkov, je te potrebno za
gotoviti po načelu solidarnosti 
slovenskega gospodarstva,

družbeno-političnih organizacij 
in sam oupravnih skupnosti; 
zaposlenim  z najnižjim i oseb
nim i dohodki je potrebno za
gotoviti celotno nadom estilo.

(N adaljevanje na 3. strani)

Zaradi pom anjkanja elek
trične energije in velik ih  re
dukcij celotnega slovenskega  
gospodarstva se je izvršn i svet 
Sloven ije odločil, dà za dalj 
časa reducira proizvodnjo alu
m inija v  našem  podjetju in 
proizvodnjo v  Rušah, s čemer 
bi zagotovili normalno proiz
vodnjo v ostalem  slovenskem  
gospodarstvu. Po elektroener
getski bilanci Elektro gospo

darstva Slovenije takšne kri
ze za letošnje leto ni bilo pri
čakovati in so predvidevali ce
lo določene viške električne 
energije v  spom ladanskih me- 

. seciih. Po tej bilanci pa je pri
čakovati m anjšo krizo v  letu  
1974 in večjo v  letih  1975 in 
1976, ko bi slovenskem u go
spodarstvu prim anjkovalo do 
216 GWh električne energije 
letno.

Zbor delovne skupnosti

10. septem bra je  bila seja  
Sekretariata za gospodarstvo 
SRS s predstavniki direktnih  
odjem alcev električne energije  
in  Elektro gospodarstvom; na 
njej smo bili obveščeni o pro
blem atiki električne energije 
in  o predvidenih redukcijah. 
N aslednji dan, 11. septembra, 
je  Izvršni svet na svoji izredni 
seji sprejel odlok o redukciji 
električne energije. N a osnovi 
odločitev IS o redukcijah elek
trične energije sm o 12. sep
tem bra sklicali zbor vseh čla
nov delovne skupnosti in in
form irali člane kolektiva o na

stali situaciji v  zvezi z reduk
cijo. N a zboru so bila podana 
obširnejša poročila o redukciji 
in  o tem, kaj redukcija pred
stavlja  za našo gospodarsko  
organizacijo. R avno tako smo 
na zboru obvestili prisotne čla
ne kolektiva tudi o stališčih  
sekretariata CK ZK Sovenije, 
ki je  razpravljal o nastali e- 
nergetski situaciji in o prob
lem ih, ki se bodo odrazili pred
vsem  v  tistih  delovnih organi
zacijah, k i so reducirane nad 
povprečjem  redukcij ostalega  
slovenskega gospodarstva.

Sekretariat CK ZKS, kakor 
pozneje tudi sindikati ter Go
spodarska zbornica SRS, so se  
zavzeli za to, da bi prizade
tim organizacijam nadom estili 
izpad dohodka in škodo v okvi
ru solidarnosti med delovnim i 
organizacijam i S lovenije ter 
družbeno-političnim i organiza
cijami in sam oupravnim i skup

nostm i — s sreds., ki se zbira
jo v raznih republiških skladih.

Nadalje, da bo ta škoda v 
teh delovnih organizacijah u- 
blažena z zbiranjem  sredstev  
po načelu razdelitve bremen  
na vse dejavnosti, kar pomeni, 
z dodatnim i prispevki dajatev  
tistim  delovnim  organizacijam , 
ki v  tej elektro energetski si-



Iz tabele I, II in  III  je  razvidno, kako smo poslovali- v me
secu ju liju  in aiv-gusta 1973 -in v dbd-abju I — VJ.i’J/1973.
Iindelks 1973/72 prikazuje odino® dosežene proizvodnje v obdobju 
V II — VIII/1973 n/aipram enakem u obdobju lani.

Strežba elektrolitski peči

I. DINAM IKA PROIZVODNJE — INDEK SI FIZIČNEGA  
OBSEGA

Mesec — obrat P lan
_________ D o s e ž e  n  o________
v mesecu 'kum ulativno 1973/72

A. GLINICA
1. Izkazano:

Jufliij 100
A vgust 100

2. Kaidiniramo:
Jufliiij 100
A vgust 100

B. ALUM INIJ
1. Hata. A

Jullilj 100
Avgust 100

2. Hajai B:
Ju lij 100
A vgust 100

3. H ata B/12-P:
Ju lij 100
Avgust 100

4. H ala B/12-S:
Ju lij 100
Avgust 100

5. Uvannai:
Ju lij 100
Avgust 100

6. Anodna) m asa:
Ju lij 100
A vgust 100

86,31 96,36 103,41
92,06 95,87 98,86

88,83 95,75 98,96
126,92 99,19 97,80

97,95 98,63 99,60
98,21 98,58 99,67

106,28 103,29 106,84
105,25 103,54 106,58

118,35 120,02 72,87
111,66 118,96 74,11

94,39 85,15
90,85 85,00

102,51 98,98 104,53
99,51 99,04 104,45

100,99 86,36 97,88
124,64 91,19 103,74

n. PRIKAZ PORABLJENIH SUROVIN NA ENOTO PROIZ
VODA —  VIII/73

______I tn d . e k  s________
A v g u s t  I — VIII/73

1. :Za- 1 tono glinice:
Boksit 100 103,90 104,51
NaOH 100 79,30 94,47
Pana
Zai 1 tono laltaminiiijia: 
Hata A:

100 110,92 104,65

GCiiinica 100 100,00 100,00
Anodina miaisa 100 99.70 100,35
Krioffit 100 107,50 72,50
Fluorid 100 148,00 132,00
El. energiija-kemija 
Hella B:

100 104,53 101,76

Glinica 100 100,00 98,53
Anodina maco 100 92,87 99,65
KirrioMt 100 95,00 75,00
Fi’iuioriiđ 100 96,67 93,33
El. energij a-kemij a 
Halja B/12-P:

100 100,08 100,75

Gli'nlica 100 100,26 100,05
Anodini Moki 10O 99,64 100,89
Krioliit 100 82,22 86.67
Fiuariid 100 96,67 70.00
El. energij ar kem ija 
Hafta B/12-S:

100 101,93 99,31

Glinica 100 99,95 100,00
Anodina maoa 100 98,78 98.78
Kniofliiit 100 92.50 92.50
Plfuoriđ 100 73.33 66.67
El. energija-kem ija 
Za 1 tono anodine mase:

100 100,39 103,90

Feteoilfcoiks 100 99,90 100,58
Kiaitaamslka ismota 100 99,84 98.82
EL. energij arikiemàjia 100 91,86 102,76

Pregled realizacije 
v avgustu 1973
1. A lum inij in  gmetne zlitine
2. L ivarske -zlitine
3. Glinica
4. Hidnaft

prodaje
P 1 .ai n I n d e k s

100 190,79
100 132,24
100 94,62
100 102,85

Nezgode * avgustu 1973
A vgusta smo imeli 19 nezgod, -katere so bita ,po OZD raz

deljene takole:

1. OZD VZDRŽEVANJE
2. OZD ALUM INIJ
3. OZD GLINICA
4. OZD SKUPNE SLUŽBE 

— služha prom eta

s k u p a j

PRI DELU NA POTI SKU PAJ
7 — 7
5 1 6
3 1 4

1 1 2

16 3 19

Število nezgod v le tu  1973 —■ po mesecih

j anuar 9 maj 22
feb ruar 12 junij 13
m arec 15 j u li j 10
april 13 avgust 19

Število nezgod — po VZROKIH NASTAJANJA:

1. nepazljivost — po ponesrečencu 8
2. k ršitev  va,m ostn ih  predpisov  ' 2
3. nenaden  izbruh  ta lin e  iiiz peči 2
4. po  ponesrečencu — nepravilen  postopek dela 1
5. s lab a  oestia 1
6. k rš itev  cestao-pram etnih predpisov

— po -drugi osebi 1
7. pomiajnjkenjie poUdlionih izkušenj 1
8. nagel tem po dela 1
9. n ap rav a  s hibo 1

10. o k v ara  n a  m opedu 1

S k u p a j  n e z g o d  19

V avgustu so se poškodovali naslednji delavci:

Iz O ZD  Vzdrževanje in del. sredstva
1. STANKO VARSlC iz Strojne delavnice Glinice si je 1. avgusta 1973 

v delavnici ob menjavi glave na bagarju poškodoval palec desne 
roke.

2. ALOJZ SAGADIN iz Gradbenega vzdrževanja si je 8. avgusta 1973 
v delavnici šamoterjev lažje poškodoval levo roko.

3. FRANC CVETKO iz Strojne delavnice Glinice je 9. avgusta 1973 v 
delavnici vulkanizerjev ob rezanju gumi tesnila utrpel lažjo vrez
nino na trebuhu.

4. FRANC ČERNEN5EK iz Elektrovzdrževanja si je 11. avgusta 1973 ob 
gašenju začetnega požara lažje poškodoval golenico leve noge.

5. JOŽE PETEK iz Elektrovzdrževanja si je 20. avgusta 1973 v el. de
lavnici zaradi neuporabe ustreznega -varovalnega sredstva lažje po
škodoval gleženj desne noge.

6. EMIL VERBLlC iz Strojne delavni„ce Glinice si je 28. avgusta 1973 v 
delavnici za popravilo ventilov in črpalk zaradi »zdrsnilve« ventila 
lažje poškodoval stegno in koleno desne noge.

7. IVAN PRINCL iz Strojne delavnice se je 29. avgusta 1973 zaradi na
prave s hibo lažje poškodoval.

O ZD  Aluminij
1. STANKO KORPAR iz Livarne je 2. avgusta 1973 na stopnišču gar

derobe nerodno stopil in si lažje poškodoval nogo.
2. IVAN KOSI iz Elektrolize A je 13. avgusta 1973 v hali A zaradi 

nenadnega izbruha tekoče mase iz peči utrpel manjše opekline na 
gležnju desne noge.

3. LUDVIK RODOVSEK iz Livarne si je 15. avgusta 1973 na poti v 
službo zaradi okvare na mopedu lažje poškodoval obraz.

4. ANTON SARDINSEK iz Livarne je 16. avgusta 1973 v kopalnici pri 
umivanju utrpel lažje opekline na hrbtu.

5. ANDREJ V ID O V IČ  iz Elektrolize A se je 16. avgusta 1973 težje po
škodoval —  utrpel je nalom lobanje.

6. PETER RUDOLF iz Elektrolize A je 30. avgusta 1973 zaradi nenad
nega izbruha elektrolita iz peči in nastalega vročega zraka utrpel 
lažje opekline po obrazu.

O ZD  Glinica
1. OTMAR VEDLIN iz Glinice —  rdeči del —  si je 6. avgusta 1973 

ob odstranjevanju grude boksita z železno palico lažje poškodoval 
prstanec desne roke.

2. CIRIL BRUNClC iz Skupine za tek. vzdrževanje si je 8. avgusta 1973 
v vparilnici ob mazanju lažje poškodoval oprsje.

3. IVAN KLARIČ si je 13. avgusta 1973 na poti v službo z mopedom 
—  zaradi slabe ceste —  lažje poškodoval levo nogo.

4. VIKTOR JUS iz Kotlarne si je 15. avgusta 1973 v vodarni ob ma
zanju ležajev lažje poškodoval oprsje.

OZD  Skupne službe
1. STEVO PERIC iz Cestnega prometa si je 13. avgusta 1973 nri skla

dišču boksita ob zamenjavi svornika na buldožerju lažje poškodoval 
levo oko.

2. JOŽE KROJSL iz  Transportne skupine si je 21. avgusta 1973 pri vož
nji z mopedom na poti v službo lažje poškodoval golenico leve 
noge. -k

„Se mar tega
resne
zavedamo?”

N esklepčen skupni sestanek  
osnovne organizacije ZK in 
članov tovarniškega zbora sin
dikata 23. avgusta je ponovno 
pokazal na našo nezrelost in 
nezanim anje za  notranje pro
blem e kolektiva, v  katerem  de
lam o in živim o.

Brez dvom a pa nam  vsem  to 
lahko prinese težke posledice, 
za katere bomo prej ali slej 
odgovorni vsi skupaj.

Zdi se mi, da se  dovolj n e  
zavedamo, v  kakšnih razmerah  
in v  kakšnem  času živim o, da  
nam je  zares vseeno, kakšna  
bo naša prihodnost.

Odgovornost članov ZK je  v  
tem  trenutku velika  in  je  ni 
m ogoče opravičiti z nikakršni
m i izgovori, k i največkrat ka
žejo povsem  drugačno lice.

Za bodoče stanje našega ko
lektiva sm o odgovorni prav vsi 
člani delovne skupnosti in  bi 
zato bilo dobro, če bi na skup
ni sestanek prišli tudi ostali 
člani delovne skupnosti in se  
seznanili s  pripravam i na usta
novitev  TOZD in predvideno
združitev s sosednjo tovarno 
IMPOL, da sploh ne govorim
O izgledih Za naŠO PAlrnnotruh-
cijo elektroliz in ostalih obra
tov.

V tem  trenutku je  vsaka kri
tika odveč, m enim  nam reč to, 
kot tudi m nogi drugi sodelav
ci, da je prav v  vrstah članov  
Zveze kom unistov potrebno  
napraviti red in to takšnega, 
da bo dokončno opravil s ti
stim i člani Zveze kom unistov, 
ki le  vedrijo pod krinko član
stva ZK in  tako povzročajo  
sram oto ostalim , ki so še ved
no pripravljeni delati in tudi 
z vso vnem o delujejo na raz
nih področjih družbenopolitič
nega poslanstva. N im a več no
benega sm isla, da si delam o  
utvare, kako m očna organiza
cija smo, ker to sploh ni res, 
saj sam i še  kako dobro v id i
mo, kje je  največje število  čla
nov ZK, kje ti sploh delajo in 
kako zastopajo stališča in sk le
pe svoje partije in podobno.

Res je, da ostali člani de
lovne skupnosti ne morejo z 
neprizadetim i očm i gledati ti
ste, k i so v  vrstah članov  
Zveze kom unistov, kaj ti de
lajo, kako se  obnašajo in kako 
dajejo vzgled drugim sodelav
cem. N ajlepšega občutka prav  
gotovo niso im eli tisti novi čla
ni, ki so bili sprejeti v  vrste  
članov Zveze kom unistov, brez 
dvom a pa se niso in se ne bodo 
vzgledcvali po tistih, katerim  
že dolgo ni m esta v ZK.



Redukci ja elekt r i čne energi je
Kaj predstavlja redakcija za našo 
delovno organizacijo

(N adaljevanje s 1. strani)

Zaradi izklopa elektrolize A 
je  zm anjšana proizvodnja alu
m inija za 1.650 t vsak m esec, 
enako proizvodnja anodne 
m ase za 1.000 t, vprašljiva je  
tudi proizvodnja glinice, če te 
ne bo možno odprodati zaradi 
redukcije nastalih viškov, kar 
bi lahko predstavljalo tudi 40- 
odstotno znižanje proizvodnje 
glinice.

Ob upoštevanju, da bi g li
nico prodali, nastane izpad ce
lotnega dohodka samo na po
dročju alum inija za eno 
m ilijardo 900.000.000 S din m e
sečno, odnosno izpad pri do
hodku podjetja, iz katerega  
plačujem o osebne dohodke, za
konske in pogodbene obvez- 
nosti-za 500,000.000 S din m e

sečno. M orebitni izpad proiz
vodnje glinice, odnosno pro
daja tako nastalih  viškov  
(3.300 t glinice m esečno) bi po
vzročila dodatno okrog sto m i
lijonov S din  stroškov —  gle
de na to, da to glinico n i mo
goče plasirati po najboljših  
kom ercialnih pogojih, pred
vsem  zaradi tega, ker n e raz
polagam o z ustreznim i silosi 
in  je  treba izvršiti prodajo za 
cene, katere bo pač mogoče 
doseči.

D alje predstavlja redukcija  
električne energije strošek v  
znesku okrog 1,600.000.000 S 
din zaradi izklopa, odnosno po
novnega vklopa elektroliz^, ka
terem u je  treba prišteti še »ha
varijo« opreme, do katere bo 
prišlo pri sam em  vklopu elek
trolitskih celic. Pri ponovnem

vklopu računam o na  izpad o- 
krog 30 °/o elektrolitskih celic, 
katere bo potrebno obnoviti, 
vsaka celica pa stane od 25 
do 30.000.000 S din.

Izpad električne energije nas 
je še posebej prizadel v  času, 
ko im a alum inij na svetovnem  
tržišču konjunkturo in ko do
segam o visoke cene; zato bi 
lahko letos in  v naslednjem  
letu  nadoknadili tisti del do
hodka, ki nam je  izpadel v 
preteklih dveh letih  zaradi 
krize na področju alum inija. 
Zm anjšanje proizvodnje alu
m inija v  našem  podjetju se  bo 
odražalo tudi v  širšem  sloven
skem  gospodarstvu, predvsem  
v tistih  tovarnah, ki uporab
ljajo alum inij. Že v  letošnjem  
letu  znaša potrošnja alum inija  
v  S loven iji nad 50.000 ton.

med operativnim i priprava^ 
m i dela posam eznih OZD 
in  nabavno službo.

4. Tudi na področju financ in 
finančnih sredstev podjetja  
se moramo obnašati skrajno 
racionalno. Glede na reba
lans gospodarskega načrta 
za letošnje leto in načrta za 
leto 1974 je treba jasno  
opredeliti politiko obratnih  
sredstev, ker so tu  možni 
velik i prihranki dohodka na 
obresti, katere plačujem o  
našim  dobaviteljem , odnos
no na obrestih, katere dobi
vam o za kapital od poslov
nih bank in naših kupcev. 
Finančni sektor in sektor za 
plan sta nadalje zadolžena, 
da ugotovita izpad dohodka 
in škodo, za kar je im eno

vana trd i posebna strokov
na skupina; ta bo zbrala vse  
potrebne podatke za odškod
ninski zahtevek zaradi re
dukcije.
Sektor za plan je  pripra
v il rebalans gospodarskega  
načrta za leto 1973; iz n je
ga je razvidno, da bomo le 
tos kljub večji izgubi do
hodka lahko izplačali oseb
ne dohodke tako, kot so bi
li začrtani v  politiki in s 
sklepi delavskega sveta  za 
leto  1973. Obenem je  zadol
žen sektor za plan, da do
15. oktobra sestavi tudi go
spodarski načrt za leto  1974 
v  treh variantah ter ga 
predloži v  obravnavo stro
kovnim  službam  in  sam o
upravnim  organom.

Kova delovna sila, 
nadure, dopusti. . .

Na nivoju podjetja -  akcijski program
Strokovne službe podjetja so 

takoj začele sestavljati akcij
sk i program v času, om ejitev  
električne energije. N a nivoju  
podjetja smo pripravili pro
gram poslovne politike v času 
redukcije električne energije, 
ravno tako pa so tudi priprav
ljen i določeni programi v po
sam eznih OZD, kjer so že bili 
izvršeni ustrezni ukrepi. V 
okviru programa poslovne po
litik e v  času om ejitev električ
ne energije so strokovne služ
be obdelale naslednja področ
ja:

1. področje prodaje, ki zajem a 
predvsem  prodajni program  
in politiko cen, kjer je  pred
vsem  potrebno zagotoviti 
dodatno prodajo v iškov gli
nice, ureditev potrebnih  
skladišč za večje zaloge g li
nice v  vrečah, odnosno za 
silosiranje glinice na obali. 
Ravno tako je  potrebno ta
koj pripraviti plan prodaje 
za IV. kvartal, ob upošteva
nju sprem enjenih pogojev. 
Glede na to, da bodo izpadle 
tudi večje  količine dobav  
za Impol, sm o se povezali z

našim i sosedi in  se  skupno 
z njim i dogovorili za toplje
nje ingotov in  odpadnih ma
terialov; te bi priskrbel Im
pol.

Na ta način bi zagotovili 
neovirano delo livam išk ih  
kapacitet.

Na področju anodne mase 
je kom erciala prevzela na
logo, da poskusi odprodati 
proste kapacitete anodne 
mase.

Proučili bomo možnosti za večjo 
proizvodnjo glinice
2. V okviru, produkcijske po

litike je preciziran produk
cijski program v  povezavi s 
prodajnim programom, po
sebej pa je  obdelano vpra
šanje stroškov proizvodnje. 
Na področju glinice bomo 
proučili možnost za poveča
n je na 130 — 135.000 t, s 
čemer bi se znižali stroški 
po enoti proizvoda.
Za halo A že pripravljamo  
program, po katerem  bomo 
preprečili dodatne škode, ki 
bi nastale na opremi zaradi 
izklopa. Izogniti pa se mo
ramo vsakem u nepotrebne
mu strošku za vzdrževanje, 
dokler se ne bomo odločili 
o rekonstrukciji, kar mora 
biti storjeno najkasneje v  
enem  mesecu.
V hali B je potrebno čim 
bolj optim alizirati proces in

vse norm ative za proizvod
njo, v  livarni pa prilagoditi 
proces nastalim  potrebam  
predelave — v  povezavi z 
Impolom.

N a vseh delovnih področjih  
je treba okrepiti nadzor nad 
škartom  in  kvarom opreme 
ter odgovornost v  zvezi s 
tem. K er pričakujemo, da 
bo kriza dolgotrajnejša, je 
treba organizacijsko zagoto
v iti optim alnost proizvodnje 
in  stroškov, z RACIONALI
ZACIJO NORMATIVOV ma
teriala, časa in  delovne sile  
ter tudi na ostalih področ
jih, ki n iso z redukcijo to
liko prizadeta kot A lum inij. 
Na področju vzdrževanja  
bomo ponovno pregledali in
vestic ije  z dveh vidikov: 
ugotovili bomo vse tiste  in
vesticije, ki so resnično po

trebne in  jih je  nujno po
trebno uresničevati po pro
gramu, v okviru teh inve
sticij pa določili iz našega  
podjetja delovno silo, ki bi 
nadom estila zv,nanje sode
lavce, s čem er bi om ogočili 
zaposlitev določenega števi
la naših delavcev, ki tre
nutno niso potrebni v  A lu
miniju.
Za proizvodni proces, kakor 
tudi za delo v  ostalih sek
torjih. mora veljati osnov
no načelo, da bomo preciz
neje analizirali tehnologijo  
in ekonom ičnost tehnoloških  
procesov ter odgovorno 
sankcionirali uveljav ljan je  
določenih norm ativov in  n ji
hovo optim aliziranje na vseh  
nivojih. Za vsa  odstopanja 
je še posebej zadolžena služ
ba STK, da bo dnevno poro
čala odgovornim  službam.

Brezpogojna koordinacija
3. Na nabavnem  področju je 

treba takoj pričeti s sestav
ljanjem  plana za IV. kvar
tal letošnjega leta in  za 
prihodnje leto, da bi čim- 
pravilneje planirali potreb

ne surovine in da ne bi pri
šlo do nepotrebnih dobav  
m ateriala. Še posebej pa 
moramo na tem  področju  
zaostriti nadzor nad nabav
nim i cenam i in pogoji na

bave, ki predstavljajo raz
ne nabavne stroške, od ra
batov, cassa scontov, rokov 
plačil in  skladiščenja m a
teriala. Zato je  potrebna 
brezpogojna koordinacija

5. Izpad kapacitet povzroča tu
di veliko kadrovsko proble
m atiko za večje  število  de
lovne sile, ki nim a v času  
redukcije dela na svojih  de
lovnih m estih. V ta namen  
je delavski svet OZD A lu
m inij že sprejel vrsto skle
pov o začasni razporeditvi 
delovne sile  na področju 
OZD A lum inij, del te delov
ne sile  pa bo razporejen še 
v  ostalih organizacijah zdru
ženega dela. Pri razporeja
nju te delovne sile se m o
ramo ravnati striktno po 
načelu, da mora b iti vsako  
delo koristno, in izrecno pa
ziti, da ne bomo duplirali 
delovnih m est, kar bi nega
tivno vp livalo na rezultate 
dela.
V času, redukcije smo pre
nehali z vsakim  sprejem a
njem  nove delovne sile, ra
zen za posebne prim ere — 
za tiste  kvalifikacije, kate
re brezpogojno potrebuje
mo. Ravno tako sm o odpra
v ili tudi vse  nadure, razen

trejšo realizacijo benificira- 
nega delovnega staža.
Pri začasnih prem estitvah  
bodo člani kolektiva dobi
va li osebni dohodek po de
lovnem  m estu, za katerega  
im ajo odločbo, ne g lede na 
tej, na katerem  delovnem  
mesti:, bodo začasno razme
ščeni, razen v  primeru, če 
je  osebni dohodek delovne
ga m esta, na katerega bodo 
začasno razm eščeni, višji. 
Pri staln ih  prem estitvah de
lovne sile pripada delavcu  
osebni dohodek po delov
nem  m estu, na katerega je 
raznorejen. Takšna razpore
ditev  pa je  m ožna le v  okvi
ru njegovih kvalifikacij. 
K om pleten program poslov
ne politike v  času om ejitev  
električne energije bo pred
ložen Poslovnem u odboru 
podjetja in po njem  tudi 
CDS — v  dokončno odobri
tev.
V kontaktu z Izvršnim  sve
tom Slovenije in z vodstvi 
družbeno-političnih organi

Livar

v  posebnih primerih, kjer 
je  to neobhodno potrebno 
zaradi zagotovitve proizvod
n je odnosno uresničitve  
drugih nalog v  ostalih  služ
bah.
Dopuste je  treba realizirati 
v  celoti in  nadom estiti s 
prosto delovno silo. Ravno 
tako je tudi v  I. kvartalu  
naslednjega leta, za katere
ga je še pričakovana reduk
cija, potrebno izkoristiti 50 
odst. dopustov, da bomo v  
prim er», če bomo dobili s
1. aprilom 1974 ponovno na 
razpolago električno energi
jo, lahko dosegali čim boljše 
rezutate.
N adalje im a kadrovska služ
ba nalogo, da skupno z Za
vodom za socialno zavaro
vanje poskuša rešiti neka
tere prim ere invalidnih de
lavcev, kakor tudi čim hi-

zacij pripravljam o obisk  
njihovih predstavnikov v  
našem  podjetju, kjer bi se 
dokončno pogovorili o prob
lem ih, ki so nastali v  zvezi 
z električno energijo in še 
posebej — o nadaljnjih raz
vojnih perspektivah našega  
podjetja.
Jasno je, da samo odškod
ninski zahtevek ne bo reše
va l celotne problem atike v  
času, redukcije električne  
energije. Zaradi tega se m o
ram o v  tem  času še posebej 
zavzem ati za čimracional- 
nejše — odgovorno obna
šanje slehernega člana ko
lektiva, da bi dosegli, kar 
se da, ugodne rezultate na 
dohodkovnem  področju.

G lavni direktor:
M ilan K rajnik, d ip l. oec.



„Se mar tega
resne
zavedamo?"

(N adaljevanje z 2. strani)

N im a sm isla kogarkoli pro
siti za članstvo, kajti tako do
b i nekdo občutek, da je  pač 
pri nas tako, da  nekateri lah
ko tako izigravajo statut in  
program ZKJ, s tem  pa sra
m otijo ostale člane.

Resnično so b ili v  tistem  ča
su še dopusti, kot so to še da
nes, saj pri nas trajajo skozi 
v se  leto, toda za tako majhno 
udeležbo ni in ne m ore biti 
nobenega opravičila, vsaj za 
pretežno večino ne. N e vem , če 
zares nočemo razumeti, da je 
edino v  naših rokah bodoča 
usoda podjetja, zato bo moral 
brezpogojno sleherni član de
lovne skupnosti nam eniti usta
navljanju  TOZD, integraciji z 
IMPOLOM in predvsem  re
konstrukciji vso sodelovanje, 
kajti enakopravno je in  bo od
govoren za vse posledice, ki 
bodo ali lahko nastanejo kot 
posledica našega vsesplošnega  
nezanim anja za naše notranje 
dogodke.

Razni izgovori v  zvezi s pra
viln ikom  o delitv i OD in ne
pravilnostih  so pri tem  izklju
čeni, čeprav vsekakor ni in 
nikoli ne bo tako, da bi bilo 
vsem  prav. Res so se  sedaj po
kazale nekatere pom anjkljivo
s t i pri delitv i OD,, toda to je 
treba skupno reševati in sklad
no z našo zmožnostjo, ki pa ne 
sm e preraščati tekm ovanja  
m ed posam ezniki, kdo bo ko
ga in  kako!

Problem e moramo torej re
ševati skupno in  preudarno, 
toda le  organizirano in kon
kretno, ne pa šablonsko —■ 
z raznim i nam igovanji in  po
dobnem.

D ragi sodelavci, razm islite  
o svojem  sodelovanju in  skup
ni odgovornosti — tako pred 
družbo kot pred sam im  seboj, 
saj delam o predvsem  za svoj 
in  dobrobit svojih družin, ka
terim  pa prav gotovo želimo  
vsi ustvariti boljše pogoje za 
življenje. Sodelujte na raznih  
sestankih, vsak  pa se naj ob 
tem  vpraša: »Se mar zaveda
m o naše skupne odgovorno
sti?«, — če ne — je še čas za  
prem islek!

F. Meško

V tej rub rik i v našem  časo
pisu Alum inij že dalj časa na 
polemičen način poizkušam o 
obravnavati določene negativ
ne pojave v našem kolektivu, 
k a r je vsekakor pozitivno in 
se je tega načina u re jan ja  od
nosov v kolektivu ,priporočlji
vo posluževati tubi v  'bodoče. 
Manina pa., da. ton, v  katerem  
je ta  polem ika v  določanih 
prim erih, ni najbolj prim eren, 
najm anj pa tovariški.

Tako se tov. Tominc v 7. 
številki1 našega glasila zahva
lju je  tov. F ištrovcu — v erje t
no za pojasnilo, k i je  s Fi- 
štravčevim  podpisom bilo ob
javljeno v 5. številki. Sočasno 
ga zanim a še podatek o posred
niških provizijah, do katerih  
pride, »ker nism o sposobni sa
m i prodajati«. Taka trd itev  je  
za kom ercialni sektor, pred
vsem p a  za prodajno  službo, 
hudo obrekovanje in  žalitev. 
Mislim, dia n i v  rediu, če se 
začnemo m edsebojno bla titi in 
žaliti, me da b i situacijo poz
nali in b ili o poteku poslov 
inform irani. Menim, da je  ta k 
šen način obravnavan ja zadev 
nesprejem ljiv  im da ne vodi 
k nobenem u zboljšanju situ Polnjenje livarniške peči

prom etu blaga z vzhodno-ev- 
ropdkimi deželami. Dostikrat 
je  po trgovskem  posredniku 
mogoče doseči tudi boljše pro
dajne pogoje. Ce kupuje, reci
mo, alum inij tisti, ki v Jugo
slavijo proda neko drugo bla
go, je  p rip rav ljen  nuditi boljše 
pogoje, .kot če samo kupuje 
itd.

Z arad i tega se v določenih 
prim erih  poslužujemo tudi t r 
govskih organizacij ko t po
srednikov v izvoznih poslih. 
P.a n e  samo mi! Tudi, vsa osta
la industrija  ima trgovino kot 
posrednika, k e r  drugače do
stik ra t n e  gre.

Razum ljivo je, d a  eo -ko
m ercialni podatki določen čas 
poslovna skrivnost, k er jih  
konkurenca lahko izkoristi. 
Vselh podatkov iz kom ercial
nega poslovanja tudi n e  mo
rem  in n e  sm em  objav lja ti v 
tisku, pa tudi v internem  ti
sku m,e. Zaito vabim- tov. To
minca, da se osebno zglasi v 
kom ercialnem  sektorju , k jer 
bo dobil izčrpne inform acije 
na vsa vprašanja.

P redlagam  ,pa, da se v bodo
če ne bi obm etavali s -kame
n jem  vse dotlej, ko bomo o za
devah tem eljito inform irani.

ČLANEK KOMERCIALNEGA SEKTORJA, K! BI NAJ BIL OB
JAVLJEN V 5. ŠTEVILKI ALUMINIJA

V odgovoru na članek avtorja 
M. T. v zadnji številki Aluminija 
podajamo naslednjo obrazložitev: 

Ob smrti bivšega direktorja 
Franja Cruenfelda, točneje 30. ju
nija 1971, je bilo na zalogi 
6.885,524 kg aluminija in koncem 
leta 1971 je znašala zaloga še 
6.491,068 kg. Ta količina je bila 
odprodana v prvi polovici leta 
1972 tukaj navedenim kupcem. 
Razlog za odločitev o prodaji alu
minija v izvoz je bila takrat zelo 
nizka domača cena na eni in po
manjkanje likvidnih plačilnih sred
stev na drugi strani. Naš zahtevek 
za višjo ceno aluminijskih izdel
kov je bil sprejet šele koncem 
maja 1972. Izredno Da se je za
ostrilo vprašanje likvidnosti zara
di permanentne slabe plačilne 
sposobnosti naših glavnih doma
čih kupcev. Gotovinska sredstva

so bila potrebna za izplačila oseb
nih dohodkov in uvoz surovin. 
Zagotovitev likvidnih plačilnih 
sredstev je bila v takratnem po
ložaju možna le z izvozom. Pri 
prodaji v inozemstvo pa smo iz
birali take konstrukcije poslov, s 
katerimi smo v danih okoliščinah 
dosegali najvišjo možno realiza
cijo, kar je razvidno iz primerjave 
doseženih cen oz. v trenutku skle
panja pogodb veljavnih domačih 
cen in takrat veljavne cene na 
londonski borzi. Zaradi navede
nega so bili v prvem polletju 
1972 dogovorjeni naslednji izvoz
ni posli:

acij.e, temv.eč nasprotno, pov
zroča le  nestrpnost m ed pro
izvodnimi obrati in skupnim i 
službami.

V 'komerciali s  člankom, Ob
javljenim  v 5. številki našega 
glasila in  podpisanim  s »Fi- 
štr-avec«, nism o bili zadovoljni, 
ker p redstav lja  samovoljno 
sprem em bo našega pojasnila 
k članku Tominca iz 3. števil
ke Alum inija.

Odgovorni u redn ik  Stane 
Tonejic ipa- je  v 6. številki A lu
m inija da l popravek in  priz
nal, da je  on  sam  prikrojil 
tekst, .sprejet od .komercialne
ga sektorja, in da je  do  pod
pisa »F.ištrovec« prišlo  .pomo
toma. Mišljenja, sem, da je  za
rad i popolnejšega inform ira
nja. kolektiva potrebno, da bo 
članek kom ercialnega sektorja 
v celoti in  z nesprem enjeno 
vsebino ponovno obj.arvlijen, 
ker menim , da je  odgovorni 
urednik  v revidiranem , tekstu  
izpustil p rav  .tiste podatke, .ki

predstav lja jo  odgovor na za- 
s t a Vi jena v,pr aš a raj a.

Pa- še nekaj o nesposobnosti,, 
da bi prodajali sami. Dobri 
dve tretjim i izvoznih poslov 
izvršimo d irek tno  ,s, kupci. So 
pa tud i tak i poisli, k je r  sami, 
brez posrednikov, o s  pridem o 
do kupca. To je  predvsem  pro
daj a na daljni, vzhod, t.j. na 
K itajsko in Japonsko.

Zinano je, da nim am o svoje
ga predstavnika n iti na K ita j
skem n iti n a  Japonskem . Vsa 
trgorvina s tem i deželam i se 
razvija po trgovskih firm ah  v 
dotičnih deželah. Te trgovske 
firm e pa kupujejo  .pri tis tih  
poslovnih partnerjih , katerim  
prodaja jo  razno blago. Zato i- 
ma,jo nekatera n aša  večja pod
je tja  svoja predstavništva v 
deželah in  se  po  teh  odvijajo 
vsi trgovski posli z našo deže
lo, pa tudi prodaja alum inija. 
Podobna situacija je  tudi pri

P o g le j m o  r e s n i c i  v o č i



Mar nismo sposobni sami prodajati?
(Nadaljevanje s 4. strani)

O
C

O>
1 « m rt >y _

rt
C
«  > u  .ti

cena al. na lon
donski borzi

K
up

ec

0)>u

2rt
N

DO

W C .mmO UJTJ-O -U U --  .

2 S z
oj §  R i c >n vir 1 do

m
ač

a 
ob

 s
ki

er
 

po
go

db
 

N 
di

n CIF
din/t

I evropska 
luka

k/* pr
ov

iz
ija

 
N

 d
in

/t

pr
ov

iz
ija

 
N

 d
in

/t

1 2 3 4 5 6 7 8

"Izvoz po 
Metalki

V  obdobju od 
18. 1. do 
12. 4. 1972

2,968.678 7.613 7.492 7.128 163 112,54 297

'Izvoz po 
Jugometalu 
.na Japonsko

23. 3. 1972 2,000.000 7.991 7.492 7.112 162 142,12 66,15

Metalimpex
'Budimpešta 3. 2. 1972 3,003.889 8.454 7.492 7.112 162 — 33,26

Gibanje cene aluminija na lon
donski borzi je enoten kriterij, ki 

•odraža oscilacije cen aluminija na 
•svetovnem trgu.

Prodaja madžarski firmi Metal- 
impex je bila izvršena na osnovi 
kompenzacijskega posla —  izvoz 
aluminija na Madžarsko, uvoz pi

vovarskega slada v Jugoslavijo, za 
katerega je bilo izdano posebno 
soglasje Zveznega sekretariata za 
zunanjo trgovino, katerega dajejo

Varilca

v izjemnih primerih in je vselej 
limitirano do določene višine.

Pri izvozu po Metalki je bila za
radi uvoznih aranžmajev doseže
na za 800.048,82 N din višja re
alizacija, kot bi bila dosežena si
cer.

V  zvezi z vsemi nadaljnjimi 
vprašanji avtorja želimo pripom
niti, da bi natančnejše razčlenje
vanje podatkov na način, kot ga 
je predlagal pisec članka, lahko 
pomenilo izdajanje poslovnih 
skrivnosti, kot je tolmačeno v na

šem »Pravilniku o varovanju po
slovne skrivnosti in o postopku s 
tujimi državljani, ki so v poslov
nih stikih s podjetjem« in zato 
predlagamo, da uporabi v bodoče 
primernejše in tudi hitrejše poti 
za dobivanje informacij.

Pričakujemo, da bo s tem pole
mika na nivoju dialogov v časo
pisu končana in vabimo vse, ki 
imajo morebitna dodatna vpraša
nja, da se oglasijo v komerciali, 
kjer lahko dobijo natančnejša in 
dokumentirana pojasnila.

'Za uspešno informiranje članov delovne skupnosti:

razumljivo in sprejemljivo. .
V drugi polovici avgusta 

je bil v Piranu enoteden
ski seminar, katerega je 
organizirala Delavska uni
verza »TO M O  BREJC« iz 
Kranja pod naslovom »Se
minarji o obveščanju samo
upravljavcev«, katerega 
sem se osebno udeležil iz 
n aše  d e lo v n e  o rg an izac ije .

Želel bi našim članom 
delovne skupnosti posre
dovati nekaj zanimivih dej
stev s tega seminarja, ki je 
bil zares zanimiv in kori
sten za vse, ki se ukvarja
jo z obveščanjem v delov
nih organizacijah, brez 
dvoma pa bi moral zani
mati tudi člane delovne 
skupnosti.

Žal sem se tega seminarja od 
članov tovarniškega zbora sindi
kata udeležil sam, medtem ko od 
samoupravnih organov ni bil ni
hče poslan na ta koristen semi
nar.

Poudariti moram, da je med 38 
udeleženci tega seminarja pod 
naslovom »Seminar o organizaciji 
obveščanja v temeljni organizaciji 
združenega dela« bilo mnogo ta
kih, ki se že tako ali drugače 
ukvarjajo z obveščanjem v svojih 
delovnih organizacijah ali pa so 
celo odgovorni uredniki glasil de
lovnih organizacij ali organizator
ji obveščanja.

Seminar je obsegal 21 pedagoš
kih ur predavanj in 16 ur prak
tičnih vaj, zvrstila pa se je vrsta 
tem —  od pomena obveščanja 
in samoupravnih komunikacij v

Orodje

Aluminijeve zlitine

procesu samoupravnega odloča
nja in obveščenosti za delavčevo 
uspešno delo do organizacije de
la organov samoupravljanja in pri
prave načrta za postopno uvaja
nje sistema samoupravnega komu
niciranja.

Trinajst obširnih tem, o kate
rih so predavali zares pravi stro
kovnjaki na področju obveščanja 
samoupravljalcev, nam je prineslo

no propagando.
Tov. Rebolj je bil tisti, ki je 

z nami vsemi preživel največ ča
sa in, ki nam je s svojimi sode
lavci pripravil seminar.

Že prvi dan smo nekateri spoz
nali, da se bomo morali v bodo
če v naših delovnih organizacijah 
posluževati mnogih novih načinov 
obveščanja, vse to pa so nam po
zneje potrdili tudi ostali seminar-

Livarniška delavca

mnogo novega, o čemer dosedaj 
sploh nismo vedeli, saj smo bili 
obveščevalci le na svojstven na
čin, katerega se sicer glede na se
stav našega kolektiva namerava
mo posluževati tudi v bodoče; 
pri tem pa bomo morali uveljav
ljati take načine in vire informi
ranja, ki bodo slehernemu proiz
vajalcu razumljivi, povsem za nje
ga tudi sprejemljivi.

Na seminarju smo dobili obili
co gradiva, katerega so pripravili 
naši predavatelji. Omenil sem že, 
da so nam predavali, nam sveto
vali s svojimi bogatimi izkušnja
mi: Saša MICKI, diplomirani psi
holog in strokovni sodelavec cen
tra RS ZSS za samoupravljanje, dr. 
Bogdan Kavčič —  strokovni sode
lavec centra RS ZSS za raziskova
nje samoupravljanja, Andrej Ber
den, diplomirani pravnik z okrož
nega sodišča v Ljubljani in seve
da duhovni vodja celotnega naše
ga seminarja —  tovariš Dušan 
REBOLJ, novinar in sekretar re
publiškega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije za obveščanje in politič-

ski dnevi, ki so, žal, potekali ob 
hudi vročini in soparci, ki je bila 
v seminarski dvorani hotela PUN
TA v Piranu.

Toda, že takoj prvi dan smo se 
mnogi vključili v pravi kolektiv 
z željo, da s skupnim sodelova
njem na seminarju in z  medse
bojno izmenjavo mnenj in korist
nih predlogov postali viri pove
zave med različnimi delovnimi 
organizacijami, viri torej, ki lahko 
v mnogočem prispevamo k inten
zivnemu obveščanju samouprav
ljalcev, vseh članov naših delov
nih skupnosti.

Zal nam je za praktični del se
minarja ostalo mnogo premalo 
časa, da bi lahko s tega seminar
ja prinesli še več. Ves čas semi
narja smo imeli mnogi pred očmi 
le to, da se takoj, ko se bomo 
vrnili v svoje delovne organizaci
je, vključimo v tak sistem obve
ščanja, informiranja in komunici
ranja, ki bo za naše sodelavce za
res tudi sprejemljiv —  pripravljen 
tako, da ga bo sleherni povsem 
razumel in ga tudi sprejel.

Zelo sem se zanimal, kako ima
jo organizirano obveščanje v dru
gih delovnih organizacijah, iz ka
terih so bili udeleženci omenje
nega seminarja. Izvedel sem mno
go zanimivega. Tako so eni pou
darjali, da pri njih nikakor ne mo
rejo v sodelovanje vključiti tistih, 
ki bi skrbeli za obveščanje članov 
iz neposredne proizvodnje, drugi 
so dejali, da imajo težave s pri
dobivanjem dopisnikov s strokov
nih področij, tretji spet, da ni do
volj razumevanja za obveščanje 
in podobno.

Kako je pri nas, vemo vsi! In 
prav zato se moramo v bodoče še 
bolj zavzemati za to, da bo naš 
način obveščanja in informiranja 
naših samoupravljalcev zares tak
šen, da bo ustrezal tako njim, kot 
tudi vsem predpisom in zako
nom, kajti zavedati se je treba, 
da smo dolžni posredovati naše
mu proizvajalcu resnične in hitre 
informacije o vseh dogodkih v 
kolektivu; še posebno takrat, ko 
na sejah CDS ali DS v OZD  raz
pravljajo o takih zadevah, o kate
rih bi moral praktično že prej po
vedati svoje mnenje ves kolektiv.

Ni dovolj, da izdajamo razne 
informacije po seji CDS, ko je ta 
že domala vse sprejel, ampak je 
še kako pomembno, da se o vsem 
že predhodno temeljito seznanijo 
vsi in nato podajo svoje predloge 
in pripombe.

Osebno se bom zavzemal za 
to, da bi pri nas uvedli takšen 
sistem informiranja, ki bo zares 
hiter, učinkovit in seveda, kar je 
najbolj pomembno, sprejemljiv za 
vse člane delovne skupnosti.

O  tem bomo morali v bodoče 
še precej govoriti in tudi marsikaj 
spremeniti v našem načinu obve
ščanja in informiranja samouprav
ljalcev, vendar boste morali, dra
gi sodelavci, še kako sodelovati, 
predvsem sami —  z našo skupno 
pomočjo. Brez strahu in zamere 
je treba odkrivati razne nepravil
nosti in jih, če je to možno, za
treti že v kali.

Tudi v bodoče bom skušal še 
kaj koristnega napisati s tega se
minarja, ki bi moral doživeti spre
membo zlasti v  tem, da bi iz nje
govega kroga bilo prenešenih 
čimveč koristnih napotkov v de
lovne kolektive.

Franc MEŠKO



P rv i s a d o v i n a š e g a  re fe re n d u m a
Stanovalci iz naselja K idričevo I ali bolje rečeno: z območja krajevnega odbora naselja I 

— so v  teh dneh že lahko priče prvim  rezultatom  uspelega referendum a za uvedbo krajevnega sa
m oprispevka, ki je  končno tretjič le  b il izglasovan  v  nedeljo, 3. junija  letos.

Vsi, k i se  vozijo oid tovarne 
proti Lovrencu in Apačam  te r 
naprej, pa lalhlko ividiijo, d a  bo
do za dober mieter razširili tu 
di cesto, iki je  b ila  asfaltirana 
že lami, ven d ar sedanje potre
be narekujejo razširitev, p red 
vsem  zarad i široke asfaltne 
ceste p ro ti Lovrencu, Iki pa se 
bo v naslednjem, le tu  še nada
ljevala p ro ti M ajšperku.

P rav  je, dia se bližje sezna
nimo še z  nekaterim i podrob
nostm i o asfa ltiran ju  ceste ob 
četverčkih, ,slaj je  še p red  re 
ferendum om  bilo m nogo 'takih, 
ki so že vnaprej 'napovedali, 
da z referendum om  me bo nič, 
če pa že bo, zagotovo še dolgo 
ne bo mič z nalogam i, ka tere  
je  v  svoj program  zapisal k ra 
jevni odbor naselja  I., oziro- Črpanje aluminija

žirala goste oblake prahu, ki 
so se valili za raznim i av to
mobili,, predvsem  pa. itraktorji; 
najbolj so bili prizadeti tisti, 
kii iso tik  ob sam i cesti. Danes 
lalhlko m irno vp raša te  te  ljudi, 
kako se počutijo., pa boste s,ar 
mi lahko 'najbolje ocenili n ji
hovo veselje izaradii tega, iker 
so končno le dioibili asfaltino 
prevleko n a  tej m akadam ski 
oesti. Sedaij so že trdno  pre
pričani, da niso zastonj .glaso
vali »ZA« in d a  tud i 'tisti, k i 
so glasovali proti ali so menili, 
da iz vsega, tega me bo nič, se
daj vidijo, da eo se krepko 
ušteli in  da je  treba im eti za
upan je v k rajevno  skupnost 
in n jen  delovni program  - ob 
tem, ko je  potrebno tu d i nekaj 
žrtvovati in  prispevati iz svo
jega žapa.

Vsa dela p ri asfa ltiran ju  te  
ceste so veljala nad 100 m ili
jonov d inarjev; strošk i bodo 
dom ala zagotovo niiižji za okrog 
30 odstotkov, predvsem  zato, 
ker je  precej del opravila k ra 
jevna skupnost v lastn i režiji.

Mislim, da ta  podatek pove 
več k o t dovolj, da so bila 'Sred
stva sam oprispevka, ka te ra  so 
šele pričeli zbirati, koristno 
naložena., vsem volivcem pa je 
to vlilo novo zaupanje v bo-

Delitev toplega obroka v Glinici

A sfaltirana je  nam reč ces.ta 
od letnega kopališča proti gra
du in dalje mirno četverčkov

ma, kot je  to b ilo  predvideno 
v celotnem program u krajevne 
skupnosti.

proti Kungoti, oziroma do ce
ste P tu j — Šilkole.

V nadaljevan ju  bo še asfal
tirana pešpot od oeste ob čet- 
varčkih  proti kino dvoran i im 
pro ti stadionu NIK Alum inij in  
še naprej proti vodarni, kair pa 
bo prispeval naš delovni ko 
lektiv.

Znano je, da v četvorčkih 
živi danes okrog 100 gospo
dinjstev, iki so dolga le ta  po

Kaj pa si delal, Francelj?
Prst sem vtikal tja, kamor ne bi smel, pa m i ga je 
odtrgalo.
Ja, če bi v naši tovarni vsem tistim , ki se vtikajo  
v delo drugih, kaj odtrgalo, bi jih bila polovica 
brez glav!

do še irazne pro jek te ,za iagrad- 
mjo n ek a te rih  objektov, k o t je: 
ured itev  prizidka k  jaslim  din 
vrtcu  ipd.

V prihodnjem  letu bodo na
daljevali z asfa ltiranjem  ceste 
od Kungote do občinske m e je 1 
P tu j — M aribor, d a lje  bodo 
asfa ltira li del ceste p ro ti s ta ri 
postaji in seveda tudi del ce
ste, k i vodi iz vasi N jiverce 
proti Gerečji vasi do ceste Ptuj; 
— Ši.kole, iki letos p rav  talko 
zaradi pom anjkanja denarja  
ni mogla p riti v poštev. Letos 
p rav  gotovo še ne bo prišla v 
poštev uvedba telefonske lini
je  za vas Apače, predvsem  za
to, ker im ajo p rav  sedaj m no
go .d,eia okrog ku lturnega do
ma, na voljo pa tudi ni, dovolj 
denarja, k a r  je  seveda zaen
k ra t povsem razum ljivo  in 
sprejem ljivo, k a jti n ikakor n i 
mogoče 'kar naenkrat, naprav i
ti vsega čez noč, k,ot tem u pra
vimo.

Pri malici

doče akcije, k a te re  bomo še 
izvajali..

Čeprav smo vsi dobili pro
gram e za izgradnjo kom unal
nih itn .družbenih objektov, pa 
je vsekakor treba  ponovno, po
udariti, d a  je  iz asfa ltiran jem  
om enjenih cest, iki so stale, kot 
srno že omenili' — nad 100 m i
lijonov din — izvršen prv i ve
čji del program a krajevnega 
odbora naselja  I in da p rav  ta 
akcija, ,ki dovolj ,nazorno ikaže 
prve sadove uspelega, referen
duma, ,pomeni nov korak  na
prej p ri izvrševanju n ad a ljn jih  
nalog v okviru program a KS.

V razgovoru s  predsednikom  
oziroma tajnikom  krajevne 
skupnosti sem izvedel, da že 
'pripravljajo  nove n ač rte  za bo
doče delo. Med te  spada vse
kakor ured itev  parka pred  ,o- 
snovno šolo »BORIS KIDRIČ«

v K idričevem, p rip rav ili pa ba-

Toda, k o t simo že zapisali,, 
prvi sadovi so tu  in  tako lah
ko mnogo bolj m irno  in  z za
upanjem  gledamo v  prihodnje- 
in nadaljn ja  leta.

K rajevna skupnost in  ikra- 
j.evni odbor naselja  I  si priza
devata ured iti čiimprej tud i no
vo avtobusno .postajališče, 'ki 
ne bi b ilo  več tam, k je r  je  se
danje, am pak  b i ga, uredili 
m ed sedanjo  sam opostrežno tr 
govino in obratom  družbene 
prehrane — pred spomenikom 
narodnem u heroju  Borisu K i
driču; to ipa danes nareku je  
že izreden promet, sa,j pelje- 
sikoizi K idričevo že n ad  72 av
tobusov dnevno. Zato sedanje- 
postajališče nikakor nie u stre 
za, saj je  potrehno prečkati 
zelo prom etno glavno cesto.



Kako varno ravnati z orodjem ?
X KLADIVO — V elikost k lad iva m ora ustrezati vrsti dela

______________

m

slika 6

Rača*j kladiva m ora 'biti v  orodje 
trdno zagozden. To dosežemo tako, 
da zagozdo pribijem o poševno' na os 
kladiva. Na sliki vidim o, n a  steno 
odprtine. (Ce zagozdimo vzporedno 
z osjo kladiva, je  tisk  zinatno m an j
ši, sia j učinkuje samo z dveh  strani).

slika 1

Ustrezno kladivo — za ustrezna 
dela. Izbrati je  treb a  pravo obliko, 
težo in  velikost 'kladiva.

Tesarsko kladivo uporabljam o za 
izvlačenje žebljev — žičnikov. Zato 
p a  m ora b iti ročaj okrep ljen  s spo
nam i ali z okovjem.

Varino zabijam o tak ra t, če žebelj 
— žičnik 'držimo v bližini njegove 
glave. (Nepravilno držanje, na pri
m er žeblja, lahko povzroči netočen 
udarec in  iklaidivo zadene v  prste!)

h

Varno in  dobro delam o s kladivom  
'(in podobnim orodjem), če je glava 
tako  močno p ritr jen a  na ročaj, da ne 
m o re  odleteti. Seveda p a  m ora  biti 
.ročaj pravilno nasajen  na glavo.

slika 7a

slika 2

Za zelo m ale žičnike uporabljam o 
lepenkaste razcepke (glej sliko 7c).

slika 3

P ri vsakem  delu — čimveč reda in 
čistoče! Tudi p ri k lad ivu  — ne sat
ino zaradi higienskih razlogov, m a r
več tud i zaradi zanesljivejšega rav
n an ja  z njim'. Čistoča im red , tud i p ri 
ročnem  delu  — n a  prvem  mestu!

U darja ti s trdim , zavitim , zadrža
nim  zapestjem  ali d ržati kladivo p re 
več spredaj — pomeni netočen uda
rec in  h itro  u tru jenost. Napačni u - 
darci so tudi najlbollj pogost vzrok 
za poškodbo. Točnost udarca je  m o
goče 'dobiti z vajo. Dobro iln varno 
delamo s .kladivom, če je  glava ta 
ko močno p ritrjena  .na ročaj, da ne 
m ore odleteti. Ročaj pa m ora b iti 
trdno vsajen  v  glavo in  iz takšnega 
m ateriala, ki ne poči.

Za udarjan je  po kaljenem  jek lu  so 
prim erna k ladiva iz m ehkih  m ateria
lov, npr. iz bakra , svinca, brona, me
di, usnja, um etne in nedrobljive 
snovi.

Ne delajm o z orodjem., če so glave 
površno natakn jene na ročaje in 
brez varovaln ih  pripom očkov a li če 
so ročaji počeni, skrivljeni ali d ru 
gače poškodovani. Da glavo varno 
nasadim o n a  ročaj, uporabimo, enega 
ali več klinov, katere zabijemo v 
uho glave.

K ladivo mora ustrezati delu. Za
to na j ima. določene kvalitete!

1 — lesen ročaj kladiva z letnicami,
k i potekajo vzporedno z njego
vo osj'0. Površina ročajia m ora 
biti čista in naj ne bo lakirana!

2 — Ploski del kladiva (čelo) m ora
biti gladek.

3 — Rob 'kladiva (nos) naj ho zgla
jen  oziroma posnet (ne sm e b i
ti oster).

4 — Ročaj naj bo iz takšnega lesa,
ki rad  ne poči in  je  cent.rično 
nasajen . Roki se m ora ročaj 
dcbro  prilegati.

5 — Zagozdni klin preprečuj e, da bi
.se kladivo snelo.

6 — Posneti robovi in poševno!

Spajanje vagonov

Novosti
■

IZ
švicarske

P rvič v zgodovini e- 
lektro lize aluimiinijia se 
je  v  razvojnem  oddelku 
švicarske firm e ALUS- 
VTSSE v  N euhausenu 
posrečilo proizvesti alu
minij s pomočjo negor
ljive anode. P rednosti 
novega postopka so: no
bene porabe anod», zma
n jšane  zah teve po fil
tr ira n ju  odpadnega pli
na, racionalizacija obra
tovanja in  kom paktnej
ša izvedba peči.

F irm a ALUSVTSSE je 
že prijav ila  paten t, če
p rav  je  postopek 'potreb
no iz  labora to rijsk ih  po
gojev še presad iti v  in 
dustrijo.

D ruga tehnična novost 
j.e novi postopek »Alu- 
coating« za zaščito je
klene površine. P ri tem  
postopku, ki delu je  na 
osnovi »obločnega loka«, 
jekleno površino lahko 
zaščitimo pred 'korozijo 
s itanikim slo jem -alum i
n ija . Kot p rv i bo tako 
zaščiten 30 km  dolg od
sek švicarskega' plinske
ga cevovoda.

A lucopan plošče, ka
te re  v  gradbeni industri
j i  že dalj časa uporab
ljajo, so slednjič na vo
ljo  v  ognrjeodporni iz
vedbi. V n ač rtu  je  že 
izgradnja, nove tovarne 
za izdelavo teh  plošč, ki 
bodo po predvidevanjih  
znatno pocenile stano
vanjsko gradnjo  oziro
m a visoke g rad n je  n as
ploh.

S P A L N I K  IZ M O S T A R J A

S kladivom  je treba pravilno u- 
'd arja ti.

U darjam o iz zgloba roke. Ce ud ar
jam o 'S trd im  zapestjem  ali če ročaj 
kladiva držimo preveč spredaj, se 
h itro  utrudim o. Tudi .ni zanesljivo, 
če bomo predm et zadeli n a  določeno 
mesto.

Ročaj k lad iva je  treba prije ti s 
palcem  in  kazalcem  in ročaj se mo
ra  m ed p rsti rahlo gibati.

. . .  hudiča, ta  zagreb šk a  k is la  vo d a  bo p a draga!



ŠE NEKAJ IZ FOTOREPORTERJEVE »BELEŽNICE«:

Tokrat: v 3 slikah

referenduma
(Nadaljevanje s 6, strani)

Mislijo tud i n a  zgraditev 
benzinske črpalke, vendar je 
to naloga P etro la ali INE, kje 
naj ibi -stala, če je  to  sploh: 
sprejem ljivo glede na promet.

M ladinci so dokončno le tu - ’ 
di dobili svoje prostore, k i so 
bili adap tiran i v  pri-zidku dvo
rane. od južne stran i nasproti 
sam opostrežne trgovine; v  n jih  
bodo lahko dobile ustrezne 
prostore za arh iv  in  sestanke 
tud i vse ostale družbenopoli
tične organizacije, ki danes ta 
k ih  prostorov še nim ajo. Del 
oprem e bo nam reč financirala 
k rajevna skupnost.

Ce p r i  vsem  omenimo še 
novo knjižnico ali nove pro
store, ki so nared , lekarno, pa 
še in  še, bomo (kaj lahko spoz
nali ogrom en napredek  v tej 
k ra jevn i skupnosti, k a te ri so 
v  p rejšn jih  letih  ob vsaki pro
šn ji za dotacijo očitali, češ, da

Enosobno stanovanje v 
Reki zam enjam  za enako 
v K idričevem  ali P tu ju  — 
z upokojencem  TGA.

Ivan  K unstek

naj najp re j 'u v ed e— sam opri
spevek in  ščle .nato prosi ~ža 
dotacijo.

Zahvaljujoč dobrem u delov
nem u program u, pam etni p re
soji in odločitvi občanov, je  
referendum  lie usipel in kot 
smo že omenili, so p rv i sadovi 
p red  nam i.

Upajmo; d« bomo v nasled
n jih  letih  priče še večjemu 
razvoju .krajevne skupnosti 
Kidričevo, k i  jé  ob pomoči svo
jih  občanov zelo razv ila  in  
sprem enila svoj k ra j, v pri
hodnje pa ga bo še bolj!

Franc Meško

ZAHVALA

Zahvaljujem  se vsem  
sodelavcem  splošnega  
sektorja za darovani v e 
nec ih  izrečeno sožalje, 
tovarniškem u odboru 
sindikata pa za pomoč 
ob sm rti m ojega očeta.

Drago PETKOVIČ

IZD A JA  CEN T R A LN I D ELA VSK I S V E T  T O V A R N E G L IN IC E  IN 
A L U M IN IJA  »B O R IS KIDRIČ« KIDR IČEVO  

U R ED N IŠK I O D B O R :
Franc Vrlič — predsednik, člani: Ivan M azera, Vlado Š e rc, Konrad 
Rižnar, dipl. inž. Stojan Kerbler In odgovorni urednik tovarniškega 

časopisa —  Stane T onejc, dipl. Inž.

Tisk: Z G P  »Pomurski tisk« v Murski Soboti.

Člani kolektiva In upokojenci dobivajo list brezplačno. 
Rokopisov in slik ne vračam o.

Obnova

Livarna


